

[Texte]

• 0945

Mr. MacDonald (Egmont): Yes, in line with the comments of Mr. Lachance, Mr. Munro, Mr. Brewin and Mr. Leblanc, I wonder whether it might not be useful or helpful to the committee on agenda and procedure if we simply passed a very simple motion recommending that the Committee make a recommendation as to those committees where it would obviously be in the best interests of the working of the committee to have some form—there are always the words “dual chairmanship”, but I think, at least, where there would be representation from more than the government party in the Chair. I would be quite happy to propose that as a motion . . .

The Chairman: May I first say that I cannot entertain two motions at the same time. There is at this moment a motion. If you want to proceed after, you may put your motion, we will see if your motion is in order and we will debate that. If you have no objection I would like to proceed with the actual motion.

Mr. Anderson: I move that Mr. Maurice Foster be nominated Vice-Chairman.

Mr. Bechard: I second the motion.
Motion agreed to.

The Chairman: If Mr. Foster would like to say a word, he is more than welcome.

Mr. Foster: I will pass, Mr. Chairman.

The Chairman: Being a new Chairman, may I say that I have been advised and give this advice that you could make a recommendation to the House, but not to the Committee.

Mr. MacDonald (Egmont): Perhaps since we had a discussion and it is generally agreeable there is this problem of making a recommendation to the Committee, it has just been pointed out to me that one of the future tasks before the whole Committee will be the selection of a subcommittee on international development. I wonder whether all members could not keep it in mind at that point and we might allow for the excellent suggestions that have been made around the table, because surely if there is an area in which we have worked with very great collegiality, it is in the area of international development and perhaps it could be a definite consideration at that time.

The Chairman: Number three on your agenda this morning is the appointment of a subcommittee on agenda and procedure, called a steering committee. As you know, it is not a necessity to proceed with what has been done in the past, but in the past you had a steering committee of 10. Most of the committees have a steering committee of five or eight. So I am in your hands. If you want to go on having a committee of 10, it would be comprised of the Chairman, Vice-Chairman plus three Liberals, plus three Conservatives, plus one Creditiste, plus one member of the NDP. We could have the Chairman, Vice-Chairman, two Liberals, two Conservatives, one Creditiste and one NDP. So I am in your hands. An immense steering committee, a steering committee of 10, is not the best working committee, but I am in your hands. If you prefer a

[Interprétation]

M. MacDonald (Egmont): Oui, pour faire suite aux observations de M. Lachance, de M. Munro, de M. Brewin et de M. Leblanc, je me demande si nous n'aiderions pas le Comité de la procédure et de l'organisation en adoptant une motion très simple pour suggérer au Comité de faire une recommandation selon laquelle certains comités fonctionneraient mieux si la présidence n'était pas assurée seulement par des membres du parti au pouvoir, et l'on pourrait parler d'une «présidence double». J'aimerais bien proposer moi-même une telle motion . . .

Le président: Je dois d'abord vous dire que je ne peux pas recevoir deux motions en même temps. Pour l'instant, nous avons déjà une motion à étudier. Si vous voulez proposer la vôtre par la suite, vous pourrez le faire et nous verrons si elle est recevable, s'il y a lieu d'en discuter. Si vous n'avez pas d'objections, j'aimerais en terminer avec la motion déjà proposée.

M. Anderson: Je propose que M. Maurice Foster soit nommé vice-président.

M. Béchard: J'appuie la motion.
La motion est adoptée.

Le président: Si M. Foster veut dire quelques mots, je lui donne la parole.

M. Foster: Non, je vous remercie, monsieur le président.

Le président: On m'informe que vous pouvez faire une recommandation à la Chambre, mais non au Comité.

M. MacDonald (Egmont): D'après nos débats, la difficulté est que nous voulons faire une recommandation au Comité, mais l'on me souligne que l'une des premières fonctions du comité plénier sera de choisir les membres d'un sous-comité sur le Développement international. Il ne faudrait pas oublier cela et nous pourrions peut-être réserver les excellentes suggestions que vous venons d'entendre, car dans le domaine du développement international, nous nous entendons très bien et nous pourrions peut-être en discuter à ce moment-là.

Le président: Le troisième point à l'ordre du jour ce matin est la nomination des membres d'un sous-comité du programme et de l'organisation, appelé comité directeur. Comme vous le savez, il n'est pas nécessaire de copier ce qui s'est fait dans le passé, mais nous avons jusqu'ici un comité directeur composé de dix membres. Pour la plupart des comités, le comité directeur est composé de cinq ou de huit membres. Je m'en remets à vous. Si vous voulez que nous ayons toujours un comité de dix membres, il serait composé du président, du vice-président, en plus de trois libéraux, trois conservateurs, un créditiste et un membre du NDP. Nous pourrions aussi avoir un président, un vice-président, deux libéraux, deux conservateurs, un créditiste et un membre du NDP. C'est à vous de décider. Un comité directeur composé de dix membres peut